
ماجرای حذف آزمون آیین نامه رانندگی
ماجرای حذف آزمون آیین نامه راهنمایی و رانندگی طی روزهای اخیر به یکی 
از جنجالی ترین موضوعات رســانه ای تبدیل شد؛ در حالیکه این مسئله، سوء 

برداشت  رسانه ای بوده است و حذف کلی آزمون آیین نامه صحت ندارد.
مرکز اطلاع رســانی پلیس راهــور اعلام کرد: بنابر قانــون جدید و اصلاحات 
انجام شده در صدور گواهینامه برای متقاضیان، مقرر شده بود آزمون آیین نامه 
حذف شود، اما نه برای همه متقاضیان. متأسفانه، برخی از اخبار منتشر شده از 
طرف رئیس پلیس راهور فراجا این شبهه را ایجاد کرده بود که آزمون آیین نامه 
برای تمام افراد حذف شده اســت.این موضوع در واقع سوءبرداشت رسانه ای 

بوده که باعث شد نگرانی هایی در میان متقاضیان ایجاد شود.
ســردار حسینی رئیس پلیس راهور فراجا در توضیح این موضوع گفت: حذف 
آزمــون آیین نامه از مراحــل دریافت گواهینامه رانندگی تنهــا برای افرادی 
امکان پذیر است که پیش تر در آزمون آیین نامه قبول شده و یک بار گواهینامه 

دریافت کرده اند.
به عبارتی، این تســهیل فقط شــامل حال کسانی می شــود که پیش از این 
گواهینامه ای داشته اند و یک بار آزمون آیین نامه را با موفقیت گذرانده اند. وی 
تأکید کرد: این قانون شامل افرادی که برای اولین بار قصد دریافت گواهینامه 
دارنــد، چه برای موتورســیکلت و چه برای خــودرو )گواهینامه پایه ۳ و ۲(، 
نمی شود و آنان ملزم به شــرکت در آزمون آیین نامه خواهند بود. همچنین، 
برای دریافت گواهینامه پایه ۱ نیز، حتی در صورتی که افراد گواهینامه پایه ۳ 

یا ۲ را دارا باشند، آزمون آیین نامه الزامی است.
بر اســاس گزارش پلیس راهور، بنابراین، خبر حذف کلــی آزمون آیین نامه 

صحت ندارد و تنها شامل شرایط خاصی برای متقاضیان پیشین می شود.

راهور

دستگیری ۱۱۵ سارق حرفه ای در تهران
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دســتگیری ۱۱۵ سارق حرفه ای گوشی 

قاپ و منزل خبر داد.
به گزارش ایسنا، ســردار علی ولیپودر گودرزی با حضور در طرح دستگیری 
ســارقان منزل و کیف قاپان که صبح امروز در پلیــس آگاهی تهران بزرگ 
برگزار شــد؛ گفت: همکاران پرتلاشم در چند روز گذشته با اشراف اطلاعاتی 
و اقدامات پلیســی موفق شدند  ۱۱۵ نفر سارق حرفه ای و خشن را دستگیر 

کنند. 
این سارقان سرقت از منزل و گوشی قاپی مرتکب شده بودند. 

وی افزود: این مجرمان در قالب ۳۱ باند مجرمانه فعالیت می کردند که  کلیه 
نفرات دستگیر شدند. از مخفیگاه این افراد تعداد ۳۹۷ تلفن سرقتی ، ۵ قبضه 
ســلاح جنگی و مقادیر زیادی اموال مســروقه شامل طلا سکه، ارزخارجی و 
لوازم خانگی کشــف شد.  رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ ادامه داد: ارزش 
اموال  مســروقه کشف شــده  بیش از ۷ میلیارد تومان اســت؛ اما این عدد 

افزایش نیز پیدا می کند. 
ولیپــور گودرزی با بیــان اینکه تعدادی از مالخران این باندها نیز دســتگیر 
شده اند، خطاب به سارقان و زورگیران هشدار داد: این مجرمان بدانند که در 
کمترین زمان شناسایی و دستگیر می شوند و پلیس با برهم زنندگان امنیت 

قاطع برخورد می کند. 

نظافتچی منزل، سارق از آب درآمد
ســر کلانتر دوم پلیس پیشــگیری پایتخت از دستگیری سارق منزل که در 

پوشش نظافتچی سرقت انجام داده بود، خبر داد.
به گزارش ایسنا، سرهنگ محمد افشار در توضیح این خبر گفت: مدتی پیش 
یک زن به اداره پلیس مراجعه کرد و مدعی بود که مقداری از طلاهایش که 

در خانه شان نگهداری می شد؛ به سرقت رفته است. 
وی افزود: این شاکی مدعی بود، زنی که به عنوان نظافتچی به مدت ۴ ماه در 
خانه اش رفت و آمد داشــته؛ پس از آخرین شیفت کاری اش، دو عدد انگشتر 
طلا و یک گردنبند را به ســرقت برده است. سرکلانتر دوم پلیس پیشگیری 
پایتخــت ادامه داد: با بررســی کارآگاهان، هویت متهم شناســایی و وی در 

منزلش دستگیر شد.
افشــار گفت: در بازرســی از محل زندگی متهم، طلاهای مســروقه کشف و 

ضبط شد.

کشف سوخت میلیاردی قاچاق 
در سیستان و بلوچستان

فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان گفت: در راستای اجرای طرح  مبارزه 
با قاچاق ســوخت، پلیس استان در حین کنترل خودروهای عبوری موفق به 
کشــف ۳۷۷ هزار و ۸۳۱ لیتر سوخت قاچاق در ســطح استان در دو هفته 

گذشته شد.
سردار محمدرضا اسحاقی افزود: پلیس انتظامی استان پس از متوقف کردن 
خودروهای حامل ســوخت قاچاق این مقدار سوخت قاچاق را به ارزش ۱۸۱ 

میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال را کشف کردند.
فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان همچنین به توقیف ۱۷ دستگاه 
خودرو سنگین، ۲۷ دســتگاه خودروی سواری شوتی ۱۲ دستگاه اتوبوس و 

معرفی ۷۱ نفر متخلف به مرجع قضایی نیز اشاره کرد.
به گزارش ایســنا، به نقل انتظامی استان، اسحاقی خاطرنشان کرد: مبارزه با 
قاچاق کالا اقدامی برای حفظ و اســتقرار امنیت در کشــور است و بر اساس 

وظایف ذاتی، پلیس با پدیده قاچاق برخورد قانونی خواهد کرد.

انتظامی

چگونگی تبدیل سند دفترچه ای به تک برگ 
برای تبدیل اســناد دفترچه ای به تک برگ، مالک می تواند با در دست داشتن 
مدارک شناسایی و اصل ســند مالکیت به دفاتر اسناد رسمی مراجعه کرده و 

درخواست سند را ارائه کند.
به گزارش ایسنا،  برای تبدیل اسناد دفترچه ای به تک برگ، مالک می تواند با 
در دســت داشتن مدارک شناسایی و اصل سند مالکیت به دفاتر اسناد رسمی 
مراجعه کرده و درخواســت ســند را ارائه کند. در صورت عدم مغایرت سند با 
نقشه موجود در بانک کاداستر، سند حدنگاری صادر و توسط پست به آدرس 
اعلام شده متقاضی ارسال خواهد شد.   برای تسریع در صدور سند، ضروریست 
متقاضی کدپســتی ملک مورد تقاضا و کد ملی مالک را در برگه درخواســت 

حتما قید نماید.

حقوقی

کلاهبرداری از ۱۰۰ نفر با رسید جعلی
رئیس پلیس فتا پایتخت از دستگیری متهمی که با رسید جعلی از ۱۰۰ نفر 

کلاهبرداری کرده بود، خبر داد.
به گزارش ایسنا، سردار داود معظمی گودرزی در توضیح بیشتر گفت: مدتی 
پیش یک شهروند با مراجعه به پلیس فتا مدعی شد که قصد فروش دستگاه 
ps۵ خود را داشتم به همین دلیل آن را در یکی از سایت های داخلی خرید 

و فروش اجناس دست دوم آگهی کردم.
وی افزود: این شــهروند در ادامه ادعا کرد که دقایقی پس از آگهی، فردی با 
من تماس گرفته و بعد از توافق کردن، شــماره حسابم را گرفت. سپس برای 
من عکس رسیدی از انتقال وجه ارسال کرد و گفت که من دستگاه را به پیک 
تحویل دهم. من هم همین کار را کردم اما بعد از رفتن پیک، متوجه شــدم 

پولی به حسابم نیامده و از من کلاهبرداری شده است. 
رئیس پلیس فتا پایتخت ادامه داد: پیگیری این پرونده در دستور کار کارشناسان 
قرار گرفت که به تدریج به تعداد شکات این شکل از کلاهبرداری ها، اضافه شد.

معظمی گودرزی با بیان اینکه تعداد شــکات این پرونده به ۱۰۰ نفر افزایش 
یافت، گفت: با انجام تحقیقات پلیسی متهمان این پرونده شناسایی و دستگیر 
شدند. مجرمین معترف شدند با اســتفاده از یک اپلیکیشن رسیدساز جعلی 
و وارد کردن اطلاعات قربانی یک رســید جعلی واریز برای فروشــنده ارسال 
می کردند و با بهانه هایی مثل اختلال در ســامانه های پیامکی بانک ها کالا را 

تحویل می گرفتند.
وی افزود: این متهمان حدود ۵۰ میلیارد ریال کلاهبرداری کرده بودند که به 

دادسرا معرفی شدند.

فتا

ورود سامانه بارشی به ایران
رئیس مرکز ملی پیش بینــی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوا ضمن اشاره به پایداری هوا طی روزهای پنج شنبه 
و جمعه به احتمال افزایش غلظت آلاینده های جوی اشاره 
کرد و در ادامه از ورود سامانه بارشی جدید از غرب کشور 

خبر داد.
صادق ضیاییان در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: بر اساس 
تحلیل آخرین نقشه های پیش یابی هواشناسی طی دو روز 
پنجشنبه و جمعه )۴ و ۵ بهمن ماه( آینده در غالب مناطق 
کشــور جو پایدار خواهد بــود و انتظار می رود طی این دو 
روز به تدریج در شهرهای صنعتی غلظت آلاینده های جوی 

افزایش یابد.
ورود سامانه بارشی به غرب کشور

وی ادامه داد: جمعه ســامانه بارشــی از غرب وارد کشور 
می شــود و مناطقی از غرب و شــمال غرب را تحت تاثیر 
قرار می دهد. این سامانه شنبه )۶ بهمن ماه( سبب بارش در 
نیمه غربی کشور خواهد شد. رئیس مرکز ملی پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا اضافه کرد: یکشنبه 
)۷بهمن ماه( بارش در غــرب، جنوب غرب، ارتفاعات البرز 
مرکــزی، دامنه و ارتفاعات زاگرس، غرب ســواحل دریای 

خزر، شمال فارس و جنوب اصفهان ادامه خواهد داشت. 
پیش بینی گرد و خاک در نوار شرقی و جنوب شرق کشور

ضیاییان در ادامه گفت: در نوار شرقی و جنوب شرق کشور 
وزش باد شدید با احتمال گردوخاک پیش بینی می شود. 
طی این دو روز شرق خلیج فارس، تنگه هرمز، دریای عمان 

و دریای خزر مواج خواهد بود.
رئیس مرکز ملی پیش بینــی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضــع هوا درباره وضعیت جوی تهــران طی دو روز آینده 
اظهارکرد: آســمان تهران پنجشــنبه )۴ بهمن ماه( نیمه 
ابری، در بعضی ســاعت ها غبار رقیق و گاهی وزش باد با 
حداقل دمای صفر و حداکثر دمای ۹ درجه ســانتیگراد و 
طی   جمعــه )۵ بهمن ماه( نیمه ابری همراه با غبار محلی 
با حداقل دمای صفر و حداکثر دمای ۱۰ درجه سانتیگراد 
پیش بینی می شــود. ضیاییان در پایــان گفت: طی امروز 
)۴بهمن ماه( و فردا )۵بهمن مــاه( بندرعباس با دمای ۲۴ 
درجه ســانتیگراد گرم ترین و شهرکرد با دمای ۱۲- درجه 

سانتیگراد سردترین مراکز استان  کشور هستند.

وضعیت ذخیره خون های نادر

رئیس بخش انجماد خون و گروه های خونی نادر سازمان 
انتقال خــون درباره چگونگی شناســایی صاحبان دارای 
گروه های خونی نــادر و همچنین وضعیــت ذخیره این 

خون ها در کشور توضیح داد.
به گزارش ایســنا، دکتر مهدی کرباســی زاده در همایش 
»روز ملی خون های نادر« که امروز، چهارشــنبه ۳ بهمن 
ماه برگزار شــد، اظهار کرد: سازمان انتقال خون ایران، ۹ 
مرداد ماه سال ۱۳۵۳ تاسیس شد. حدود یک سال پس از 
تاسیس سازمان انتقال خون، بخش انجماد خون های نادر 

با توجه به نیاز کشور ایجاد شد.
وی درباره چگونگی ذخیره ســازی خون های نادر توضیح 
داد: هنگامی که بخش انجماد خون های نادر در ســازمان 
انتقال خون ایجاد شد، این بخش با استفاده از تکنولوژی 
آن بازه زمانی یعنی با استفاده از روش »ECU با غلظت 
پایین« و تانک های »ازت مایع« نســبت به انجماد خون 

های نادر برای درازمدت اقدام می کردند.
رئیس بخش انجماد خون و گروه های خونی نادر سازمان 
انتقال خون با بیان اینکه روش ذخیره سازی خون های نادر 
در سال ۱۳۷۴ تغییر کرد، گفت: خون های نادر با استفاده 
از روش »ECU بــا غلظت بالا« و اســتفاده از فیلترهای 

مکانیکی در دمای بسیار پایین ذخیره سازی می شدند.
کرباســی زاده توضیح داد: پیگیری های مســئولان وقت 
بخش انجماد خون های نادر و گروه های خونی نادر سازمان 
انتقال خون طی سال های ۱۳۸۸ تا ۱۳۸۹ مثمر ثمر واقع 
شد و دستگاه تمام اتوماتیک برای فریزکردن و آماده سازی 
خون ها به بخش انجماد خون های نادر سازمان انتقال خون 

وارد شد و مورد استفاده قرار گرفت.
وی دربــاره آغاز همکاری ســازمان انتقال خون با انجمن 
بین المللی انتقال خون گفت: همکاری سازمان انتقال خون 
با انجمن بین المللی انتقال خون به واسطه زیرساخت های 

به وجود آمده در سال ۸۹ آغاز شد.

صدای خاموش »شکایت « 
در اصفهان

شــکایت به عنوان یکی از ابزارهای اصلــی ابراز نارضایتی 
در جامعه، نقش بســزایی در روند تغییرات اجتماعی ایفا 
می کند؛ در این میان، بررسی فرهنگ شکایت در اصفهان، 
یکی از شــهرهای تاریخی و فرهنگی ایران، می تواند ابعاد 
مختلفی از مسائل اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی و 

نقش آن در رفع این مشکلات را روشن کند.
 به گزارش خبرآنلاین، شــکایت، به  عنوان ابراز نارضایتی 
از وضعیت موجود، یکی از طبیعی ترین واکنش ها در برابر 
مشــکلات اجتماعی، اقتصادی و فردی اســت. این پدیده 
در جوامعی که با مشــکلات و چالش های مختلف روبه رو 
هســتند، به ویژه در شــهرهایی با تاریــخ و فرهنگ غنی 
مانند اصفهان، بیش از پیش نمود پیدا می کند. شکایت ها 
می توانند به عنوان ابزارهایی برای مطرح کردن مشکلات و 
در پی آن، جلب توجه به اصلاحات و تغییرات اجتماعی به 
کار روند. در عین حال، ممکن است در برخی مواقع به دلیل 
بی توجهی یا عدم پیگیری، شکایت ها هیچ گونه تأثیری در 

تغییر وضعیت موجود نداشته باشند.
ســارا احمدی، پژوهشــگر عواطف و متخصص در زمینه 
تحلیل احساســات اجتماعی، در آخرین تحقیقات خود به 
بررسی ابعاد مختلف »شکایت« پرداخته است و به این نکته 
اشــاره می کند که وقتی فردی به شکایت پرداخته، به طور 
معمول این شــکایت به عنوان یک ابزار برای جلب توجه و 
اصلاح وضعیت مطرح می شود. در همین راستا، لازم است 
تفاوت شکایت های سازنده و تأثیرگذار از شکایت هایی که 

صرفاً به ابراز ناراحتی محدود می شود، روشن شود.
شکایت ها در بســیاری از موارد به عنوان ابراز نارضایتی در 
برابر شــرایط ناگوار به کار می روند. این نارضایتی ها ممکن 
اســت در حوزه های مختلفی از جمله مشکلات اقتصادی، 

اجتماعی، فرهنگی و زیست محیطی مطرح شوند. 

آب و هوا

بهداشت 

استان ها
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هر تغییری چالش های خودش را به دنبال 
دارد، مصوبه کنکور شورای عالی انقلاب 
نماند،  این چالش هــا دور  از  فرهنگی 
مصوبه ای که قــرار بود بخش زیادی از 
کند  را حل  آزمون سراسری  مشکلات 
حالا خودش با انتقادهای زیادی مواجه 
شده است، برخی کارشناسان معتقدند 
این مصوبه جلوی رشــد داوطلبان را 
گرفته و سبب ســاز افزایش استرس و 

اضطراب تحصیلی شده است.
از روزی که شــورای عالــی انقلاب فرهنگی 
تصمیم گرفت روش سنجش و پذیرش ورود 
داوطلبان به دانشــگاه را تغییر دهد اختلاف 
نظرها زیاد شد، طراحان روش جدید اگرچه 
تلاش داشــتند مشــکلات چندین ساله ی 
کنکــور را در یــک مصوبه حــل کنند اما 
حالا ایده خودشــان تبدیل به چالش جدید 

داوطلبان شده است. 
در روش جدیــد معــدل داوطلبان در ســه 
پایــه دهم یازدهم و دوازدهم تحصیلی تاثیر 
قطعی ۶۰ درصدی در نتایج ســنجش ورود 
به دانشــگاه ها دارد، و سهم آزمون سراسری 

۴۰ درصد است.
به گزارش خبرآنلاین، طی سال های گذشته 
که این روش اجرا شــد چالش هایی به همراه 
داشت، بسیاری از دانش آموزان و کارشناسان 
معتقدند مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 

علاوه بر این که سبب ساز افزایش گردش مالی 
حول محور ورود به دانشگاه شده است، باعث 
افزایش اســترس و اضطــراب داوطلبان هم 
شده، طوری که اگر آن ها قبل تر مجبور بودند 
برای آزمون سراســری یک سال پر استرس 
داشته باشند حالا همه چیز تبدیل به حداقل 
سه سال پر استرس شده است، چراکه آن ها 
باید با کســب نمرات بالا در امتحانات نهایی 
بتوانند از سهم ۶۰ درصد معدل برای قبولی 

در دانشگاه آورده زیادی را کسب کنند.
حالا قرار است یک بار دیگر مصوبه کنکوری 
شورای عالی انقلاب فرهنگی توسط خود این 
نهاد بازبینی شــود، آن طورکه حجت الاسلام 
دبیر  عبدالحسین خســروپناه؛  والمسلمین 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی گفته امروز 
سه شــنبه جلسه شــورا حول محور کنکور 
است، البته به گفته ی خسروپناه قرار نیست 
خروجی این جلســه و تغییــرات احتمالی 
مصوبه کنکوری هرچه که باشــد برای سال 

۱۴۰۴ اعمال شود.
۸۰ درصد داوطلبان با تاثیر معدل

 در کنکور مخالف هستند 
در گفت وگو با یک کارشناس درباره تغییرات 
احتمالی مصوبه کنکوری شورای عالی انقلاب 
فرهنگی صحبت کردیم، این که چه تغییراتی 
می تواند خواسته های مورد نظر کارشناسان 
و البته داوطلبــان را تامین کندموضوع این 

گفت وگو بود. علی امرایی، عضو کمیســون 
آمــوزش دیده بــان شــفافیت و عدالت به 
خبرآنلاین می گوید: »تاثیر معدل به صورت 
مثبت مورد نظر ما اســت اما با تاثیر معدل 
به صورت قطعی مخالفیم، این مخالفت همسو 
با نظر خود داوطلبانِ ورود به دانشگاه است. 

در نظــر ســنجی کنکور ســال ۹۹-۱۳۹۸ 
نزدیک به ۸۰ درصد داوطلبان با تاثیر معدل 
مخالفت کردند، در جلسه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی هر تصیمی که گرفته می شود برای 
همین داوطلبان گرفته می شود بنابراین باید 
به نظر آن ها توجه کــرد. با تاثیرگذار کردن 
معدل به شــکل مثبت داوطلبــان ورود به 

دانشگاه خوشحال می شوند.«
ورود به دانشگاه با آزمون سراسری 

کارآمدتر از روش 
سوابق تحصیلی است

البته آن طورکه از گوشه و کنار خبر می رسد 
به نظر قرار اســت برخی پایه های تحصیلی 
مانند دهم از ماجرای تاثیر قطعی معدل کنار 
گذاشــته شود، با این وجود امرایی این اقدام 
را کافی نمی دانــد و به خبرآنلاین می گوید: 
»اگر در تصمیم جدید شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی همچنان معدل یک پایه تاثیر قطعی 
در سرنوشت قبولی داوطلبان داشته باشد از 
نظر من مشکل اصلی همچنان پابرجا است، 
البته حذف تاثیرگذاری معدل ســایر پایه ها 

مانند پایه دهم و یازدهم قدری مشــکلات 
را حل می کند اما اصل مشکل پابرجا است، 
چراکه با وجود انتقادهای زیادی که به روش 
آزمون سراســری برای قبولی در دانشــگاه 
وجود دارد اما این روش برای ورود به دانشگاه 

از روش سابقه تحصیلی کارآمدتر است.«
او ادامــه می دهد: »اگر ســوابق را بررســی 
کنیم از دل همین آزمون سراســری بود که 
این تعداد نخبه، پزشــک ماهر و متخصص، 
قضات و مهندس در سراسر کشور به جامعه 
تحویل داده شــد، طوری که امروز خیلی از 
بیماران برای ویزیت شدن توسط متخصص 
ایرانی وارد کشور ما می شوند، این پزشکان از 
دل همین آزمون سراســری انتخاب شده و 

پرورش داده شده اند.«
استرس داوطلبان

 برای قبولی بیشتر شده
امرایی با شمارش آزمون هایی که داوطلبان 
در ســه مقطع دهم یازدهم و دوازدهم انجام 
می دهند معتقد اســت تعــداد و حجم این 
امتحانات زیاد اســت و همین مسئله سبب 
شده استرس و نگرانی داوطلبان در مقایسه 
با روش قبلی سنجش ورود به دانشگاه بیشتر 

شود.
او بــا طرح مســئله عدالــت در آموزش به 
خبرآنلایــن می گوید: »اســترس داوطلبان 
در روش برگزاری آزمون سراســری با تاثیر 
مثبت معدل کمتر از روش جدید قبولی در 
دانشگاه ها اســت، چرا که داوطلب می تواند 
ســال ها در آزمون سراســری برای ورود به 
دانشــگاه شــرکت کند بدون این که نگران 
معدل دوره تحصیل باشد. اما در روش جدید 
داوطلب برای همیشــه گرفتار معدل دوره 

تحصیل خودش است.«
امرایی برای شــرح این گرفتــاری توضیح 
می دهــد: »دانش آمــوز در دوره تحصیل به 
هر دلیلی نتوانســته نمره خوبی کسب کند، 
یک بار هم بیشــتر اجازه ترمیم نمره ندارد، 
اگر معدل اش خوب نباشــد برای همیشــه 
گرفتــار این نمره کم می شــود و هیچ وقت 
نمی تواند برای رشــته مورد علاقه اش قبولی 
بگیرد، درحالی که در شیوه آزمون سراسری 
داوطلــب با این وضعیت مواجه نیســت، او 
ســال ها و بارها می تواند در آزمون شــرکت 
کند، این یعنی آزادی و احترام  به مردم، ما 

نباید سراغ محدودیت برویم.«
نباید با مصوبه هایی جلوی ادامه 

تحصیل یک دانش آموز را
 بعد از افت تحصیلی بگیریم

به گفته عضو کمیســیون آموزش دیده بان 
شــفافیت و عدالت: »مــا در قانون گذاری و 
انتخاب روش سنجش داوطلبان باید مراقب 
افت تحصیــل دانش آموزان باشــیم، خیلی 
مواقع یــک دانش آموز به هــر دلیلی در دو 
سه ســال از دوران تحصیل اش گرفتار افت 
تحصیلی می شــود، ما نباید با مصوبه هایی 
جلوی ادامه تحصیل یک دانش آموز را بعد از 
افت تحصیلی بگیریم، در روش فعلی سنجش 
و پذیرش دانشگاه ها اگر داوطلبی در دوران 
تحصیل دوره دهــم یازدهم و دوازدهم افت 
تحصیلی داشته باشد شرایط برای جبران این 
افت در آینده خیلی سخت  است و داوطلب با 
آن نمره ها هیچ وقت نمی تواند یک روزی در 

رشته مورد نظرش قبول شود.«

رئیس مرکز جامع اطلاع رسانی بر خط 
پلیس راهور تهــران بزرگ گفت: »در 
شــهر تهران غالب ساعات پر ترافیک 
اســت. یک زمانی بود می گفتیم فلان 
ســاعت در فلان معابر ترافیک داریم 
اما در حال حاضر از ســاعت ۶ و نیم 
صبح ترافیک شــروع می شود و تا دیر 
در  ترافیک  معابر  وقت همچنان شاهد 
پایتخت هســتیم. سبک زندگی مردم 
متفاوت شــده و علی رغم عدم اجرای  
این موضوع هم  زیست شــبانه، خود 
اکنون در افزایش ترافیک شــبانگاهی 

تهران تاثیر گذاشته است.«
به گزارش خبرآنلایــن،  معضل ترافیک در 
تهران همان گره کوری اســت که مسئولان 
مربوطــه تاکنون تدابیر مناســبی برای رفع 
آن ارائه و اجرا نکرده اند. سرهنگ علی اصغر 
شریفی، رئیس مرکز جامع اطلاع رسانی بر 
خط پلیس راهور تهران بزرگ، در گفت وگو 
با خبرنگار گروه جامعه خبرآنلاین می گوید: 
»ترافیــک تهران موضوعی نیســت که یک 
بعدی باشــد و چندین بعــد دارد و در این 
قضیه اول باید به موضوع حجم خودروهایی 
که تولید و به طول صف ترافیک تهران اضافه 
می شــود پرداخت؛ هر روز تعدادی خودروی 
جدید با پــلاک تهران به ایــن صف اضافه 

می شــود. حالا کاری بــه خودروهای پلاک 
شهرستان ندارم. همه این خودروها به سطح 
معابر پایتخت می آینــد و به حجم ترافیک 
افــزوده می شــوند.« به گفته شــریفی، در 
مرحله بعد به خروجی و وضعیت خودروهای 
فرسوده مثلا خودروهای بالای ۲۰ سال و در 
سن فرسودگی هم نگاه کنید که از رده خارج 
نمی شوند. او اینطور ادامه می دهد که عمده 
ترافیک ما در مناطق شــمالی تهران اســت 
و اگر الان نقشــه های آنلاین را هم ببینید، 
قرمزی رنگ ها که نماد ترافیک است، عمدتا 

شامل مناطق شمالی پایتخت می شود.
رئیس مرکز جامع اطلاع رسانی برخط پلیس 
راهور تهران بزرگ اضافه می کند: در ســایر 
نقــاط تهران، نقاطی کــه در محدوده آن ها 
خطــوط مترو یا اتوبوس هــای حمل و نقل 
عمومی واقع شــده اند را هم ببینید؛ هر چه 
حمل و نقل عمومی ما بیشــتر در دسترس 
مردم باشــد، طبیعتا مردم بیشتر به سمت 
آن می روند و این کمبود ناوگان حمل و نقل 
عمومی اســت که دیگر دلیل عمده ترافیک 

پایتخت است.

او می گوید: بحث بعدی این است که با وجود 
این همه ســاخت و سازی که در شهر تهران 
اتفاق افتاده است، معابر ما همان معابر قبلی 
هســتند و توســعه نیافته اند؛ عمده ساخت 
و ســازها در منطقــه ۱، ۲ و ۳ یعنی همان 
مناطق شمالی پایتخت انجام شده است. مثلا 
در قدیم یک خانه باغی  در یک کوچه بوده 
که مثلًا پنج خانوار در آن زندگی می کردند 
اما همین یک خانه باغ بعد از ساخت و ساز 
جدید، یــک مجتمع محل زندگی با حداقل 
۲۰ خانوار شده و خود این مسئله به افزایش 

ترافیک این محلات دامن زده است.
او تاکید می کند: ترافیــک تهران مثل یک 
بیمار بدحالی است که با یک شوک کوچک 
یا عطسه مثل بارش باران، وضعیت وخیم تری 
پیدا می کند. ما فقط داریم این بیمار را تنفس 
مصنوعی می دهیــم و این بیمار نیاز به یک 
درمان عمیق دارد. مثلا طی روزهای اخیر که 
یک باران مختصری آمد، در برخی بزرگراه ها 
مثل بزرگراه امام علی)ع( تردد قفل شد، البته 
ما هر روز در این مسیرها همین بحث ترافیک 
را داریم. مناطق شمالی ما حالت سرازیری به 
پایین دارند و مسیرها بعد از بارندگی لغزنده 
شــده و میدان دید راننده ها کمتر می شود و 
خب وقوع تصادفــات عاملی برای افزایش و 

تشدید ترافیک می شود.

معاون محیط زیســت انسانی سازمان 
حفاظت ضمن برشمردن آخرین اقدامات 
کانون های  مدیریت  بــرای  تعاملات  و 
خارجی گرد و غبار منطقه، از برگزاری 
و حضور  با عراق  نشست های مشترک 
در دوحه برای رســیدن به راهکارهای 

مشترک در این زمینه خبر داد.
به گزارش ایســنا، برآوردهای صورت گرفته 
نشان می دهد که باد هر ساله ۲ میلیارد تن 
ذرات ریز را از سطح  خاک های خشک جابجا 
می کند و بر اجتماع، اقتصاد و محیط زیست 
۱۵۱ کشور تاثیر می گذارد. گرد و غبار البته 
فقط در بعضی از این ۱۵۱ کشــور تبدیل به 
یک معضل محیط زیستی شده است و ایران 
به سبب کانون های مستعد تولید گرد و غبار 
به وسعت ۳۴.۶ میلیون هکتار، قرار گیری در 
کمربند گرد و غبار جهان، تغییرات اقلیمی و 
دیگر عوامل انسانی از جمله این کشورهاست؛ 

به طوری که یکی از عوامل تعیین کننده در 
کیفیت هوا طی سالیان اخیر خشکی زمین 
در ایران و همسایه های غرب و جنوب غرب 
ایران بــوده که به دفعات منجر به گســیل 
طوفان های بزرگ حاوی گرد و غبار شــده 

است. 
به تبــع رخداد طوفان های گــرد و غبار در 
ایران، افزایش غلظت ذرات معلق و فراگیری 
اثرات اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی 
آن طی یک دهــه اخیر به این پدیده ردیف 
بودجــه اختصاصــی تخصیص داده شــد و 
همچنیــن الزام بند »ج« مــاده )۲۲( قانون 
پنج ســاله برنامه هفتم پیشرفت کشور در 
خصوص تدوین برنامــه کوتاه مدت و میان 
مدت پیشگیری، سازگاری و مقابله با پدیده 

گردو غبار در کشور شد. 
مدیریت گرد و غبار موجب شــد تا در شش 
سال گذشته ۲.۵ میلیون هکتار از عرصه ها و 

اراضی کشور با همکاری دستگاه ها مختلف 
تثبیــت شــود اما بر اســاس آنچــه که در 
گزارش های مرکز پژوهش های مجلس آمده، 
با وجود اختصاص اعتباراتی به ارزش ۴۶ هزار 
و ۸۸ میلیارد ریال از اوایل دهه ۹۰ شمسی به 
مدت حدود یک دهه نه تنها هنوز این معضل 
زیســت محیطی به طور رفع نشده است که 

برآوردهای انجام شــده نشان  می دهد میزان 
خسارت وارده در یک دوره ۱۰ ساله به شش 
استان سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی، 
هرمزگان، ایلام، کرمانشاه و خوزستان برابر 
با ۵۸۰ هزار میلیارد ریال یعنی بیش از ۱۲ 
برابر بودجه تخصیص یافتــه برای مقابله با 

پدیده گردوغبار در کشور بوده است. 

نباید با یک مصوبه جلوی درس خواندن افراد را بگیریم

چالش داوطلبان با تاثیر معدل در کنکور

گره های همیشه کور ترافیک پایتخت 

تعیین مناطق پایلوت در عراق و ایران برای مهار گرد و غبار

مصوبه »تاثیر معدل در کنکور« با وجود دو ســال اجرا و انتقادات 
بســیار با چالش هایی مواجه شد تا جایی که پرونده آن مجددا باز و 
در دستگاه های ذی ربط از جمله وزارتین علوم و آموزش و پرورش، 
شورای عالی انقلاب فرهنگی و مجلس مورد بررسی قرار گرفت که 
با پیشــنهادات مختلفی از سوی هر یک از این دستگاه ها برای رفع 
ایرادات روبرو شــد که در نهایت با رای اعضای شورای عالی انقلاب 
فرهنگی مقرر شد »ســوابق تحصیلی پایه دهم در کنکور حذف و 
صرفا ســوابق پایه های یازدهم و دوازدهم« در لحاظ شود؛ رایی که 

جزئیات و زمان اجرای آن هنوز اعلام نشده است.
به گزارش ایســنا، جلســه نهصد و دوازدهم شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی در حالی عصر روز گذشته به ریاست رئیس جمهور برگزار 
شــد که یکی از ۴ دستور جلسه آن بررسی »مصوبه تاثیر معدل در 
کنکــور« بود. مصوبه کنکور که از ســال ۱۴۰۲ با تاثیر قطعی ۴۰ 

درصدی پایه دوازدهم و در سال ۱۴۰۳ با تاثیر قطعی ۵۰ درصدی 
پایه دوازدهم با هدف افزایش عمق یادگیری عملیاتی شد و قرار بود 
برای سال ۱۴۰۴ با تاثیر ۶۰ درصدی )۴۰ درصد پایه دوازدهم و ۲۰ 
درصد پایه یازدهم( اجرا شود، روز گذشته دستخوش تغییراتی شد.
ایــن مصوبه که مخالفان اصلی آن دانش آموزان بودند، در نهایت در 
جلســه ای با رای اعضای شورا به حذف »سوابق تحصیلی پایه دهم 
در کنکور« و درنظرگرفتن ســوابق پایه های یازدهم و دوازدهم به 

اتمام رسید.
هرچند پیشتر حجت الاســلام خسروپناه دبیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی اعلام کرده بود که نتیجه مصوبه هرچه که باشــد از سال 
۱۴۰۶ اجرایی می شــود اما روز گذشــته اعلام شــد »این مصوبه 
جزئیاتی دارد و اما اینکه از چه زمانی اجرایی می شــود، در جلسات 

آینده در خصوص آن تصمیم گیری خواهد شد«.

سناریو جدید »تاثیر معدل در کنکور«


